
DOMIN IQUE BAGOUET: 
.. dansul este o artă foarte săracă, 
dar şi .. foarte bogată .. 

ominique Bagouet îşi începe cariera ca dansator 
de formatie clasică (elev al Rosellei Hightower) . 
Dansează în trupa 'Ballet du Grand Theâtre de 
Geneve', în compania Felix Blaska şi în 'B!illet du 
XX-e siecle', condus de Maurice Bejart. In anul 
1 976 obtine premiul întîi la concursul international 
de la Bagnolet. Începînd cu 1 980 se stabileşte cu 
trupa sa la Montpellier, trupă care devine în 1 984 
Centrul _Coregrafie National; în 1 989 primeşte 
Marele Premiu National al dansului. Este directorul 

artistic al primelor două ed�ii ale Festivalului de Dans de la Mont
pellier şJ, de atunci, a creat cîte un spectacol pentru fiecare 
ed�ie. In luna mai, Dominique Bagouet a sustinut un 
masterclass la Opera Română cu studentii de la Academia de 
Teatru şi Film - sectia coregrafie. 
O În ultimii ani, contactul cel mai important al dansului modern 

din România a fost, datorită programului 'La danse en 
voyage', acela cu şcoala de dans franceză. Crezi că vom 
dENeni un produs al acestei şcoli ? 

• Trebuie să precizăm că dansul francez este un dans pe 
care eu l-at denumi ecumenlc. Putem vorbi despre un 
transfer al metodelor de cercetare americane tl ger
mane, ca tl despre Influenta dansului din tiriie flamande: 
Belgia, Olanda. Deci, sintem un pic purtătorii tuturor 
acestor Influente. Dar nu ttlu dacă se poate spune că 
există o tcoală de dans franceză. Dansul francez poate 
să propună experienta pe care a acumulat-o, experlentă 
care a fost a unei mari deschideri a frontierelor In
telectuale ... 

O Crezi că dezvoltarea dansului în România este îngreunată 
de lipsa de sustinere financiară ? Ştiu că în Franta, în acest 
moment, subventia guvernamentală e mare. 

• Dansul francez a primit cea mal Importantă subventie de 
la echipa din Ministerul Culturii condusă de Jack Lang. in 
Franta se poate trăi din dans, dacă dansul eate de calitate. 

Spre deosebire de România, in Franta există peste două 
sute de companii în momentul cii! f&Jă. Printre acestea 
sint tl companii care au probleme financiare, căci con
curenta eate foarte puternică, tl chiar eu, doar cu sub
ventia pe care o am, n-at putea trăi; trebuie să realizez 
51 % din ratetă pentru a-mi plăti dansatorii, ceea ce 
inseamnă că sintem in plină economie de plaJă. Asta Im
plică o enormă cheltuială de energie fi doar companiile · 
care sint nu neapărat de cea mal buni calitate, dar de o 
calitate foarte speciali au intr•adevăr o bună solutie eco
nomică. 
Alei suportul economic eate foarte slab, tl asta o f1lu 
bine, dar tn acalatl timp nu eate acelatl sistem de con
curentă. Deci, după părerea mea, In România se poate 
face mult, eate un bun teren pentru a porni lucrurile. 
Există o volntă, la dansetorll din lumea lntreagi, o volntă 
de a face ceea ce doresc, atunci cind doresc cu adevărat, 
Iar lucrurile de calitate lea pînă la urmă la suprafată 
intr-un fel sau altul, se fac remarcate. ŞI dacă nu sint 
remarcate în tari, pot fi remarcate in exterior, căci nimeni 
nu e profet in tara lui, cum se spune. De pll�ă, Pina 
Bausch, inainte de a avea succes in tara el, a avut succes 
in străinătate. Teoria mea este că atunci cind cineva are 
ceva de spus, atunci cînd există in jurul lui un climat de 
libertate, chiar dacă nu are bani, are totutl terenul pentru 
a incepe ceva. Iar avantajul dansului eate că nu cere 
intotdeauna Investitii mari. După cum demonstrează tl 
duo-ul din dansul pe care l-am montat alei, cu doi dan
satori ti cu llnltte se poate obtine un dans. Nu al nevoie 
de accesorii pentru ca dansul să existe; este o ·artă care 
poate fi săracă ti in acelatl timp foarte bogată, pentru 
că bogătla el eate dansatorul insuti. Deci avantajul dan
sulul e că poate fi viu cu foarte Putine mijloace. Dacă, 
intr-o primă etapă, cultura română nu are multi bani, ar fi 
bine să se ttle că poate să mizeze pe dans, căci dansul 
este una dintre artele cele mal putin costisitoare. Oricum, 
ea poate deveni o aventură magnifică pentru artlttll care 
incep intr-un spatiu de libertate ca acesta. Este, firette, 
Impresia mea, foarte fugltlvă tl din afară. 

O Crezi că ceea ce se produce la întîlnirea dintre dans şi 
teatru este ceva de o natură deosebită, nouă ? 

• Cred că da. Cred că de alei poate apărea ceva foarte spe
cific pentru România. Am mal spus, la intilnirea pe care 
am avut-o cu dansatorii: in România aveti o foarte puter
nică prezentă a actorilor fi a teatrului, ti cred că unul 
dintre -lucrurile care pot deveni foarte speciale alei este 
această îmbinare. Nu in directia dans-teatrului, ca in 
Germania, el in directia creării unei relatii între dans tl 
teatru, păstrindu-se un dans într-adevăr dansat fi un 
teatru consistent, dar cu Întrepătrunderea celor două 
arte. Am Impresia că alei există un teren foarte Interesant 
pentru asta, Iar dansul - tl din pricina prezentei dansului 
francez - va ajunge să pună Întrebări teatrului. ŞI poate că 
tl teatrul va pune intrebărl dansului. Lucruri foarte 
speciale se pot produce alei, mal speclal9 chiar decît, de 
exemplu, in cazul lui Appalx, pe care il apreciez foarte 
mult. La el textul este foarte Important, Iar dansul este mal 
Putin Important decit in dans-teatru; ceea ce r:nă Inte
resează pe mine este ca dansul să nu-91 piardă con
sistenta fi să convletulască cu teatrul, să se 
intrepătrundă. Dar poate că visez, poate că acest lucru nu 
se va petrece alei. 

O S-ar putea ca acest teritoriu cultural să fie favorabil, pentru că 
el a fost întotdeauna o răscruce a influentelor diverse, a
desea chiar fundamental opuse, şi în primul rînd a fost un 
punct de intersectia între Orient şi Occident. 

• Da, asta am simtit tl eu. Este adevărat că forma de 
spectacol despre care vorbeam nu ti-a cucerit inci un 
public, dar există incercărl, le-am văzut in repetitii, există 
spectacole, există deci o stare de emulatie pe care o 
socotesc de bun augur. -------· MIHAELA SASARMAN 
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